
Rada pro výzkum, vývoj a inovace 
 
 

 

Zápis ze 110. jednání Komise pro hodnocení výsledků 

které se konalo dne 17. 12. 2018 od 13.00 hod. v budově CERGE-EI, Politických vězňů 936/7, 
Nové Město, 110 00 Praha 1.  
 
Jednání se zúčastnili: prof. Ing. Petr Dvořák, CSc. (předseda), RNDr. Miloslav Frýzek, 
prof. PhDr. Pavel Janoušek, CSc., Dr., prof. Ing. Štěpán Jurajda, Ph.D., prof. RNDr. Ing. František 
Kocourek, CSc., doc. RNDr. Stanislav Kozubek, DrSc., doc. Ing. Jaroslav Machan, CSc., 
prof. RNDr. Tomáš Polívka, Ph.D., Ing. Martin Srholec, Ph.D., prof. Ing. Zdeněk Strakoš, DrSc., 
prof. MUDr. Josef Syka, DrSc., prof. Ing. Michael Šebek, CSc., prof. MUDr. Pavel Ševčík, CSc., 
Ing. Karel Vejražka, Ph.D., Mgr. Markéta Avakian (host) a Mgr. Ing. Kateřina Miholová, PhD. 
(tajemnice Komise). 
 
Omluveni: prof. PhDr. David Šmahel, Ph.D. 
 
Komise byla usnášeníschopná. 
 
Pro jednání Komise byl předem navržen program, podklady pro jednání Komise byly rozesílány   
e-mailem průběžně. 
 
Projednávané body: 
 

1. Zahájení, schválení návrhu programu       [110-1] 

2. Plán práce KHV na rok 2019, termíny zasedání, statut             

3. Informace z 340. a 341. zasedání Rady       [členové Rady] 

4. Implementace Metodiky 2017+      [P. Dvořák, K. Miholová] 

a) Databáze hodnotitelů pro OOH 

b) Informace o jednání tripartit 

c) Informace o usnesení z posledního zasedání ČKR týkající se M17+  

d) Informace o tripartitě s MŠMT a následné přípravě detailního zdůvodnění škálování 

v segmentu VŠ  

e) Projednání možnosti doporučit RVVI vydat v souvislosti s M17+ výzvu na plošné 

zavádění identifikátoru výzkumných pracovníků (ORCID) a zahájení procesu 

stanovení počtu výzkumných FTE na VO a FORD  

5. Hodnocení programů účelové podpory     [J. Marek, P. Filip] 

a) Informace o PER ROLLAM schválených vyjádřeních KHV 

b) Program účelové podpory Ministerstva obrany 

c) Návrh vývojového diagramu hodnocení návrhů programů  [M. Srholec a J. Machan] 

6. Informační systém VaVaI                        [M. Rychtařík] 

7. Různé 

a) Demonstrace nových nástrojů hodnocení výzkumu IDEA  [Š. Jurajda] 

  

8. Závěr  
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Ad 1 a 2) Zahájení, schválení programu 

Předseda zahájil jednání, omluvil z jednání nepřítomného člena a konstatoval, že Komise je 
usnášeníschopná. Přítomní členové Komise byli seznámeni s návrhem programu jednání. 
Tajemnice navrhla předřadit bod 5. Hodnocení programů účelové podpory před bod 
4. Implementace Metodiky 2017+ z důvodu časových možností přizvaných hostí. KHV schválila 
program 110. zasedání s navrženou úpravou. Komise schválila plán práce KHV na rok 2019 
a termíny zasedání KHV v roce 2019 s tím, že lednový termín bude vypuštěn.  

 

Ad 3) Informace z 340. a 341. zasedání Rady dne 30. 11. 2018 a 14. 12. 2018 

Prof. Dvořák Komisi seznámil s výstupy z 340. zasedání Rady dne 30. 11. 2018 a z 341. zasedání 
dne 14. 14. 2018. Rada ocenila a schválila materiál „Analýza stavu výzkumu, vývoje a inovací 
v České republice a jejich srovnání se zahraničím v roce 2017“, který bude následně předložen 
vládě ČR a zveřejněn. Rada dále schválila návrh programu průmyslového výzkumu 
a experimentálního vývoje „TREND“, ke kterému KHV poskytla vyjádření (schváleno PER 
ROLLAM: 11.12.2018) Rada diskutovala komplikace spojené s nákupem dat z databázové 
platformy Web of Science od společnosti Clarivate Analytics nutných pro realizaci hodnocení v 
roce 2018 dle Metodiky 2017+, schválené usnesením vlády ze dne 8. února 2017 č. 107. Záměr 
realizovat tuto nadlimitní veřejnou zakázku byl schválen a bude přeložen vedoucí ÚV ČR. Odbor 
Rady pro výzkum, vývoj a inovace byl osloven Velvyslanectvím Německé spolkové republiky v 
Praze s návrhem uspořádat v rámci Česko-německého strategického dialogu Česko-německý 
den aplikovaného výzkumu. Akce bude uspořádána v Lichtenštejnském paláci dne 5. února 2019. 
Radou byl též schválen předložený materiál "110 - 2 Plán práce KHV" (schváleno KHV PER 
ROLLAM:  4.12.2018).  

 
Ad 5) Hodnocení programů účelové podpory 

Slova se ujal ředitel Marek, který KHV upozornil na fakt, že zamítavé stanovisko Rady jakožto 
poradního orgánu není formálně důvodem, aby návrh programu účelové podpory nebyl předložen 
vládě. Systém není na aktivní přístup KHV, která vstoupila do běžícího procesu, dostatečně 
připraven. Je proto třeba veškeré připomínky více konkretizovat a vysvětlovat, bylo by vhodné 
proaktivně navrhovat indikátory, jež lze ze strany poskytovatelů zapracovat. Kontrafaktuální 
analýzu není schopen realizovat každý. Prof. Jurajda navrhuje pozvat poskytovatele na jednání 
Komise, prezentovat činnost a přístup, poskytnout prostor diskuzi. Prof. Syka komentoval novost 
„ex ante hodnocení“, celý systém VaVaI se novému přístupu učí. Setkání by mohlo proběhnout 
v březnu 2019 v rámci pravidelných jednání s poskytovateli PS Rozpočet, program setkání 
připraví dr. Srholec. Je žádoucí také separátní setkání s náměstkem Petrem Očkem. 

Komise byla požádána o laskavé vyjádření k návrhu programu účelové podpory Ministerstva 
obrany AMBICE a návrhu programu účelové podpory Technologické agentury ČR BETA 2. 

Ředitel Marek členům Komise poděkoval za odvedenou práci a vstřícnost. Osvědčilo se zavedení 
způsobu schvalování materiálů formou PER ROLLAM. Takto bylo schváleno jak úvodní vyjádření 
k více programům najednou (PER ROLLAM: 16.10.2018), tak vyjádření k programu MŽP (PER 
ROLLAM: 7.11.2018). Hlasování se ve všech případech účastnila naprostá většina řádných členů 
komise. 

Dr. Srholec přítomným prezentoval svou představu harmonogramu schvalovacího procesu návrhů 
programů účelové podpory. Prezentaci dr. Srholec po konzultaci s doc. Machanem rozešle 
členům KHV ke komentářům. Doc. Machan na místě upozornil na přílišnost komplikovanost 
navrženého procesu. Problémem je také předpokládaná délka trvání (půl roku). Ing. Filip potvrdil, 
že maximální doba aktuálně reálně nepřesahuje 6 týdnů, doc. Machan pochválil Oddělení ing. 
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Filipa, jmenovitě ing. Novákovou za výbornou spolupráci. Dále bylo konstatovánono, že by bylo 
žádoucí, aby Odbor RVVI svolal jednání zpravodajů RVVI za jednotlivé rezorty s poskytovateli. 

 
Ad 3) Implementace Metodiky 2017+ 

Tajemnice seznámila členy Komise s procesem rozšiřováním Odborného orgánu hodnotitelů. 
Upozornila na nutnost dalšího setkání panelistů za účelem proškolení v aktualizované verzi 
softwaru a dalších změnách v hodnocení v druhém roce implementace M17+. Webová aplikace 
k hodnocení určená je dvojjazyčná. Prof. Strakoš tlumočil Komisi zájem hodnotitelů o výsledky 
hodnocení. Rádi by viděli, k čemu jejich práce přispěla, jak je s jejich posudky dále nakládáno. 
Manuál pro hodnotitele je třeba finalizovat ve spolupráci s prof. Strakošem. Úvodní oslovení 
hodnotitelů je kruciálním momentem, text je nutné konzultovat uvnitř KHV a bylo by vhodné, aby 
je podepsal prof. Šebek z pozice Radou oficiálně jmenovaného hlavního koordinátora hodnocení 
M17+.  

Členové KHV byli seznámeni s výsledky jednání tripartit, celý proces byl uzavřen jednáním 
s MŠMT. Ti členové Komise, kteří se některých jednání zúčastnili, pohovořili o své zkušenosti. 
Prof. Jurajda navrhl shromáždit všechny rezortní metodiky a zprávy o hodnocení provedená 
poskytovateli, ke kterým se následně vyjádří KHV. Tajemnice konstatovala, že součástí přípravy 
na zmíněná jednání byl většinou i sběr uvedených podkladů. 

Komise diskutovala postoj České konference rektorů k jednání tripartit a výslednému škálování. 
Komise by v příštím roce měla do přípravy škálování institucí vstoupit aktivněji. Prof. Jurajda 
otevřel otázku FTE a DKRVO přepočtených na jednotlivé obory, tj. vztažení výstupů hodnocení na 
národní úrovni v Modulech 1 a 2 k oborovým údajům o FTE a oborovým údajům o RVO. 
Požadovaná data neexistují. Prof. Jurajda navrhl, že by o taková vstupní data měli být požádáni 
poskytovatelé podpory usnesením Rady. Prof. Polívka se domnívá, že požadovaná objektivní 
data získat ani nelze. Prof. Šebek analyzoval pro a proti. Uvedený přístup není mezinárodně 
srovnatelný.    

 

Ad 7) Různé 

Komise se shodla, že je žádoucí iniciovat separátní jednání dr. Alešem Vlkem, spoluzakladatelem 
serveru www.vedavyzkum.cz 
 
Prof. Jurajda přítomným demonstroval nový nástroj hodnocení výzkumu IDEA, který vytvořili 
analytici CERGE-EI na základě souboru dat Odboru RVVI. 
 
Komise se shodla, že další zasedání KHV proběhne 4. února 2019 od 13 hod. v zasedací 
místnost č. 1 (2. patro), CERGE-EI, Politických vězňů 936/7, Nové Město, 110 00 Praha 1.  

 

V Praze dne 11. ledna 2019 

  

Zapsala: M. Avakian, K. Miholová 

Schválil: P. Dvořák      


